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 دهقان: دولت بر اجرای کامل قانون اساسی
 تاکید دارد

معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: نظرس�نجی ها نشان می دهد هم توده های 
مردم و هم نخبگان هم نظرند برای حل مش�کلات کشور بهترین راه اجرای کامل 
قانون اساسی است و دولت هم تاکید دارد اجرای همه اصول قانون اساسی جدی 

گرفته شود.
به گزارش ایس��نا، محمد دهقان در نشس��ت خبری به مناس��بت برگزاری همایش ملی 
مس��ئولیت اجرای قانون اساس��ی با اش��اره به وضعیت جنگ غزه، اظهار کرد: نقض کامل 
حقوق بش��ر در این جنگ از سوی صهیونیس��ت ها بر همه جهانیان آشکار شد. اثبات شد 
اس��ناد بین المللی در زمان جن��گ و بحران کارآمدی ندارد و فقط به یک دس��تاویز برای 

قدرت ها بدل شده است.
وی اف��زود: رئیس جمهوری به همی��ن دلیل عنوان کرد ک��ه دادگاه های جدیدی برای 
محاکمه س��ران رژیم صهیونیس��تی لازم اس��ت تا در بزنگاه ها وظیفه خود را در جلوگیری 
از جنایت و نسل کش��ی انجام دهد. این جنگ علاوه بر دردناک بودن برای مردم غزه یک 
حقیق��ت تلخ را هم نش��ان داد که س��ازمان های حقوقی بین الملل��ی نمی توانند کارآمد و 
اثرگذار باشند. دهقان تاکید کرد: در دادگاه های جدیدی که شکل گیرد حتماً سران رژیم 
صهیونیس��تی و ش��خص رئیس جمهوری آمریکا جو بایدن و سایر سران غربی که رسماً از 
جنایات جنگی رژیم صهیونیس��تی حمایت کردند و به آنان اسلحه رساندند، باید محاکمه 
ش��وند. معاون حقوقی رئیس جمهوری با بیان اینکه همایش ملی مس��ئولیت اجرای قانون 
اساس��ی با حض��ور رئیس جمهوری، برگزار می ش��ود، اظهار کرد: ای��ن همایش در روز ۱۲ 
آذر برگزار می ش��ود و ناظر به حل مش��کلات کش��ور خواهد بود تا صرفاً هدف از برگزاری 
آن س��خنرانی و اظهارنظر نباش��د. همچنین از ۲ هزار اس��تاد حقوق و برخی از سفرا برای 
حضور در این همایش دعوت کردیم. وی با اشاره به ارسال مقالات متعدد به این همایش 
و برگزاری نظرس��نجی مردمی در زمینه لزوم اجرای کامل قانون اساسی، گفت: توده های 
مردم و نخبگان هم نظر هستند که برای حل مشکلات کشور مهمترین و بهترین راه اجرای 
کامل قانون اساسی است. این دولت هم تاکید دارد همه اصول قانون اساسی جدی گرفته 
و برای اجرای آن برنامه ریزی ش��ود. هیات پیگیری اجرای قانون اساس��ی به ریاست خود 
رئیس جمهوری برای اولین بار در تاریخ انقلاب اسلامی تشکیل شده است تا بدون سوگیری 
سیاس��ی که در دوره های گذش��ته گاهی ش��اهد آن بودیم به همه اصول قانون اساسی و 
اجرای آن توجه ش��ود. دهقان یادآور شد: لایحه برگزاری تجمعات را آماده کرده ایم، خانه 
ملی قانون اساس��ی مجوز تأس��یس گرفت و سامانه ملی اجرای قانون اساسی را با تاکید بر 
مش��ارکت خود مردم در این زمینه ش��کل دادیم تا ش��کایات خود را در زمینه اجرانشدن 
قانون اساسی به ما منتقل کنند. در حوزه های سیاسی و دفاع از حقوق زنان هم اقدامات و 

برنامه ریزی های در نظر گرفته ایم.

فیروزی پور: تجهیز استان های کشور به بالگردهای 
امدادی یک ضرورت است

یک عضو کمیس��یون عمران مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: تجهیز تمام استان های 
کشور و کلانشهرها به بالگردهای امدادی با توجه به نبود یا کمبود مراکز درمانی در بخش 

های مختلف کشور، یک ضرورت اجتناب ناپذیر است.
رحمت الله فیروزی پور در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره به ضرورت تجهیز اس��تان ها و 
کلانشهرها به بالگردهای امدادی، بیان کرد: این یک ضرورت اجتناب ناپذیر است که باید 
همه استان ها و کلانشهرهای کشور به بالگردهای امدادی تجهیز شوند.  باتوجه به وضعیت 
ترافیکی و مسافت موجود تا مراکز درمانی در برخی از استان ها لازم است که از بالگردهای 

امدادی برای انتقال بیماران استفاده شود.
وی در ادامه اظهار کرد: بعضا تصادف هایی در جاده ها و اتوبان ها رخ می دهد یا در برخی 
از ش��هرها مراکز درمانی و امدادی وجود ندارد، فلذا وجود بالگردهای امدادی برای انتقال 

بیماران در کمترین زمان ممکن به مراکز درمانی یک ضرورت اجتناب ناپذیر است.
نماینده مردم نطنز در مجلس ش��ورای اس��لامی تصریح کرد: باید زیرساخت های لازم 
فراهم شود تا ما در همه استان ها و کلانشهرها بتوانیم امکانات خدمات اورژانسی هوایی را 
فراهم کنیم. دولت و مجموعه دستگاه ها نظیر اورژانس کشور و هلال احمر باید به نحوی 
تجهیز ش��ده و دولت نیز باید در صدور مجوزها و تخصیص اعتبارات رویکرد تسهیل گری 

داشته باشد.  
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ایلنا نوش�ت: آملی لاریجانی گفت: در جلسه 
تخصصی که با رئیس جمهور داشتیم تأمین کالا 
و نیازهای اولیه را برای قشر ضعیف جامعه پیش 
از آزادسازی قیمت ها مورد تاکید قرار دادیم که 

مورد توجه قرار نگرفت.
رئیس مجمع تش��خیص مصلحت نظ��ام در دیدار 
تش��کل های کارگری اس��تان مازندران ب��ا وی درباره 
مصوبه مجلس درخصوص افزایش س��ن بازنشستگی 
گفت: این موضوع بر اس��اس کار کارشناس��ی نبوده و 
تدبیر لازم در آن صورت نگرفته اس��ت. آیت الله آملی 
لاریجان��ی پس ازاس��تماع گزارش ه��ا ودغدغه های 
منتخبان جامع��ه کارگری؛ نماین��دگان انجمن های 
صنفی وبازنشس��تگان اس��تان با اش��اره به مشکلات 
معیشتی کارگران گفت: برای همه ما روشن است که 
با توجه به تورم بالای ۴۰ درصدی درسال های اخیر؛ 

کارگران نمی توانند معیشت معقولی داشته باشند.
افزایش س�ن بازنشس�تگی غیرشرعی است/ 

شورای نگهبان آن را رد می کند
اظهارات مهم س��خنگوی ش��ورای نگهب��ان درباره 
ایرادات به لایحه عفاف و حجاب، مصوبه افزایش سن 

بازنشستگی، ردصلاحیت ها و ...
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به تنگناهای 
دولت وبخش کارفرمایی درخص��وص افزایش حقوق 
کارگران هم اش��اره کرد و گفت: باید تدابیری دراین 
راستا اندیشیده شود که متاسفانه دولت های مختلف 
نتوانس��تند آن را ایجاد کنند وعمده تصمیمات اتخاذ 

شده به ضرر کارگران تمام شد.
رئیس مجمع تش��خیص مصلحت نظام لازمه بهبود 
معیش��ت کارگ��ران را تعامل و پ��ای کار آمدن تمام 
مس��ئولین و دستگاه ها دانست و ادامه داد: در جلسه 
تخصص��ی که با رئیس جمهور داش��تیم تأمین کالا و 
نیاز های اولیه را برای قش��ر ضعی��ف جامعه پیش از 
آزادس��ازی قیمت ها مورد تاکید قرار دادیم که مورد 
توج��ه قرار نگرفت و امروز خیل��ی از اقلام ضروری از 

سبد معیشت کارگران خارج شده است.
وی افزود: در برنامه هفتم توس��عه و سیاس��ت های 
کلی س��ازمان تأمین اجتماعی که م��ورد تاکید مقام 
معظم رهبری قرار گرفت، موارد بس��یار خوبی مطرح 
ش��د که بطور کامل عملی نش��د، اما در برنامه هفتم 
توس��عه این فرصت همچنان باقی اس��ت تا بخشی از 
دغدغه های قش��ر کارگ��ری در آن گنجان��ده و رفع 

شود.
آیت الله لاریجانی از نمایندگان کارگری خواس��ت 
پیش��نهادات خود را به صورت مکتوب و کارشناس��ی 
به مجمع تش��خیص مصلحت نظام ارائه دهند تا برای 

گنجاندن آن در برنامه توس��عه هفتم بررس��ی و چاره 
اندیشی شود.

ای��ن مقام مس��ئول با اش��اره به طرح س��اماندهی 
کارکنان ش��رکتی، افزود: برخی ش��رکت های واسطه 
بی��ش از ۳۰ درصد حق��وق را می گیرند که این اصلا 
پذیرفتنی نیست، اما بار مالی که دولت مدعی است از 
اجرای آن متحمل می شود مربوط به تعهدی است که 
پس از بازنشستگی به آن وارد می شود و پس از ثبت 
قرارداد کار معین شرایط و انتظار طبیعی دیگری برای 
ارتقا ش��غلی ایجاد بوجود می آید که نیاز به بررس��ی 

بیشتر و تخصصی در این حوزه وجود دارد.
درای��ن دیدار " نصرالله دریابیگ��ی" ازفعالان جامعه 
کارگ��ری و دبیراجرایی خانه کارگر اس��تان مازندران 
گفت: نمایندگان جامعه کارگری امروز خدمت ش��ما 
آمده اند تا مش��کلات عدیده این قشر زحمتکش را به 

سمع و نظر حضرتعالی برسانند.
نصرالله دریابیگی افزود: متاسفانه دغدغه کارگران از 
بهبود معیشت به امکان انجام هزینه های کفن و دفن 
تقلیل پیدا کرد در حالیکه انتظار آنها از مسوولان بالا 
نیست و در قبال انجام کار سخت روزانه تامین حداقل 

های زندگی را مطالبه می کنند.
نای��ب رئی��س کان��ون عال��ی بازنشس��تگان تامین 
اجتماعی کش��ور گفت: متاس��فانه مس��وولان حوزه 
درمان نتوانسته اند انتظارات کارگران را برآورده کنند 
و چه در بحث هزینه های درمان اجتماعی و چه بیمه 
تکمیل��ی کارگران و بازنشس��تگان ضعف های عدیده 
ای وجود دارد. وی اضافه کرد: در خصوص همس��ان 

س��ازی حقوق بازنشس��تگان کم کاری ه��ای زیادی 
صورت گرفته و برنامه های مصوب ش��ده در مجلس 
و دولت در تض��اد با منافع کارگران، فقرا و نیازمندان 
است، این در شأن جمهوری اسلامی نیست که امروز 
کارگران س��اختمانی با این مش��کلات به محضر شما 
حاضر ش��وند و چنین دغدغه ه��ای ابتدایی را مطرح 
نمایند و انتظار و درخواس��ت ما از شما این است تا به 

داد کارگران برسید.
دریابیگی با اش��اره به اعتراضات گس��ترده کارگران 
وبازنشس��تگان وتشکل های مختلف کارگری به مفاد 
لایحه برنامه هفتم توس��عه گف��ت: روح این برنامه با 
عدال��ت اقتص��ادی و اجتماعی نم��ی خواند و آرامش 
کارگران را س��لب نموده ازاین رو انتظار داریم شورای 
محترم نگهبان ومجمع تشخیص مصلحت نظام دراین 
راس��تا منافع ومصالح نظام وکارگ��ران را مد نظرقرار 
دهند. دریابیگی مراتب اعتراض ش��دید بازنشستگان 
تامی��ن اجتماعی اس��تان و۴ میلیون بازنشس��ته این 
سازمان درکش��ور ودهها میلیون کارگر شریف ایرانی 
به مصوبه مجلس درباره افزایش سن بازنشستگی را به 
آی��ت الله آملی لاریجانی ابلاغ کرد وگفت: این مصوبه 
تبع��ات فراوانی را برای جامعه داش��ته واگر ازس��وی 
شورای نگهبان رد نشود؛ اعتراضات گسترده ای را در 

پی خواهد داشت.
او با انتقاد ازبرخی سیاس��ت ه��ای اقتصادی دولت 
ازجمله ح��ذف ارز ترجیحی وهدفمن��د کردن یارانه 
ها گفت: قرار بود س��فره کارگران واقشار آسیب پذیر 
پررنگ ش��ود اما متاس��فانه نتیجه عکس داده وامروز 

کارگران وبازنشستگان با ماهی ۷۰ میلیون ریال وقشر 
بزرگی از بازنشس��تگان با حداقل ها صورتش��ان را با 

سیلی سرخ نگاه می دارند.
ابوطال��ب یحیایی عضو هیات اجرای��ی خانه کارگر 
اس��تان مازن��دران هم در س��خنان خود با اش��اره به 
اهمی��ت جای��گاه مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام 
درنظام جمهوری اسلامی ایران گفت: اطمینان داریم 
نهادهای ش��ورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 

نظام منافع کارگرام را مطمح نظر قرار خواهند داد.
رئیس انجمن صنفی کارگری اس��تان مازندران نیز 
یکی از معضلات این قش��ر را اصلاحیه ماده ۵ قانون 
دانس��ت که در مجلس در چندین مرتبه معطل ماند 
و اصلاحی��ه های بع��د از آن در دالان های مجلس و 

شورای نگهبان تصویب نشد .
س��ید هادی س��اداتی افرود: بیمه نب��ودن ۲۲ هزار 
کارگر س��اختمانی در استان مازندران یکی از دغدغه 

های اصلی این قشر است.
امرائ��ی، رئیس انجمن صنفی ش��رکت های وزارت 
نیرو گفت: طرح ساماندهی نیروهای شرکتی دوبار در 
مجلس مصوب شد اما در شورای نگهبان رد شده و به 
مجلس بازگشت شده است، خواسته ما حذف شرکت 
واس��طه قرارداد بین کارگر و دولت اس��ت و هیچ بار 

مالی به دولت اضافه نخواهد کرد.
خانم کهنس��ال عضو اتحادیه زنان کارگر مازندران 
نی��ز آرامش یک خانواده را نش��أت گرفت��ه از آرامش 
و مدیریت زنان دانس��ت که متاس��فانه زنان کارگر از 

مشکلات پنهان و آشکاری مواجه هستند
گلی پور مس��ئول انجمن صنف��ی کارگران منطقه 
س��وادکوه هم به عنوان یکی ازس��خنرانان به موضوع 
افزایش س��ن و سابقه بازنشستگی اشاره کرد و گفت: 
تصوی��ب این قان��ون در مجلس به هی��چ عنوان قابل 
پذیرش قشر کارگری نیست و مصوبه اخیر مجلس در 
این خصوص جای بحث بس��یار دارد که نیاز است به 
آن پرداخته ش��ود واین مصوبه در شورای نگهبان و با 

حمایت مجمع تشخیص مصلحت نظام رد شود.
امید ناظری از نمایندگان کارگری حاضر در جلسه 
حق��وق پایین کارگران را مطابق با قانون ندانس��ت و 
گف��ت: حقوق کارگران مطابق ب��ا ماده ۴۱ قانون باید 
با در نظر گرفتن هزینه س��بد معیشت تعیین شود اما 
متأسفانه تعیین حقوق پایین برای کارگران جوابگوی 
زندگی و معیش��ت کارگران نیس��ت، با توجه به تورم 
موج��ود حق��وق ۷ میلیونی برای یک کارگر ش��رایط 
س��ختی را رقم زده اس��ت که رمق این قش��ر مولد را 
در ب��ه حرکت درآوردن چرخ تولید و اقتصاد کش��ور 

گرفته است.

مخالفت صریح آملی لاریجانی با افزایش سن بازنشستگی
با تورم بالای ۴۰ درصد، کارگران نمی توانند معیشت معقول داشته باشند

  پهنه اول
کارشناسان می گویند دستکاری  های انسان 
در س��ال  های اخیر یکی از معضلات خش��کی 
دریاچه اورمیه اس��ت؛ در مسیر رودخانه  هایی 
ک��ه در حوضه آبریز دریاچ��ه قرار دارند، تعداد 
زیادی س��د س��اخته ش��د که در ابتدا احداث 
این س��دها با عنوان پروژه  ه��ای عمرانی مورد 
اس��تقبال قرار گرف��ت و عواقب ای��ن اقدامات 
نادیده گرفته شدند به طوری که احداث و بهره  
برداری از ۴۴ س��د در سه دهه گذشته موجب 

بحران امروزی گردید.
اقدامات غیرکارشناس��انه سه دهه اخیر تنها 
به احداث س��د ختم نمی  شود، حفر غیرمجاز 
چاه  های عمیق هم در شکل  گیری این فاجعه 
موث��ر بوده اس��ت به طوری که در س��ال  های 
اخیر، دس��تکم ۴۸ هزار حلقه چاه غیرمجاز در 
این منطقه حفر ش��دند که باعث کاهش سطح 
آبهای زیرزمینی ش��ده و روند نابودی دریاچه 
اورمیه را تس��ریع نمود و طبق آمارها، مناطق 
اط��راف دریاچه اورمیه حدود ۶۸۰ هزار هکتار 
را با استفاده از آبهای زیرزمینی زیر کشت قرار 
دادند؛ بهره  برداری بی  رویه ای که در سال های 

اخیر تقریباً سه برابر شده است!
در سال  های اخیر آمار بیماری  های تنفسی 
و انواع س��رطان در این منطق��ه رو به  افزایش 
ب��وده و تحقیقات در ای��ن زمینه ادامه دارد اما 
دانش��گاه های علوم پزش��کی تبری��ز و اورمیه 
مطالعه جامعی از اثرات خش��ک شدن دریاچه 
بر س��لامت مردم انج��ام دادند ک��ه مطالعات 
مربوط��ه نش��ان دادند که بی��ش از ۸۰ نفر در 
مناطق مج��اور مبتلا به بیماری های تنفس��ی 
ناش��ی از وجود ذرات نمک در هوا شدند؛ طبق 
پیش بینی کارشناس��ان محیط زیست که قبلًا 
گزارش داده بودند که مردم ساکن شعاع ۱۰۰ 
کیلومت��ری اط��راف دریاچ��ه در خطر جدی 

عارضه های تنفسی قرار می گیرند!
  پهنه دوم

یک کارش��ناس برجس��ته ح��وزه آب معتقد 
است که تقریباً از ۱۵ سال قبل به روند خشک 
ش��دن تالاب  ها آگاه ش��ده ایم، یعنی متوجه 
ش��دیم که رفتارمان با تالاب  ها درست نیست 
ولی آن زم��ان دیگر آن واقعه بزرگی که منجر 
به این وضعیت شده، رخ داده بود و بازگشت به 

شرایط قبل از این وضع، دشوار بود.
"محمدعل��ی حام��دی" افزود: س��تاد احیای 

دریاچه اورمیه ق��رار بود میزان حقابه جدیدی 
را تعریف کرده و به کش��اورز روس��تایی گفته 
شود درآمد یکساله  ات از کار روی زمین چقدر 
است؟ چیزی نکار و پولش را بگیر در حالی که 

این کار در دنیا نیز سابقه دارد.
وی اضاف��ه کرد: در واق��ع دولت  مداخله می  
کند تا “س��طح نکاش��ت” ایجاد ش��ود، یکی از 
سیاس��ت  های س��تاد احیای دریاچ��ه اورمیه 

همین بود اما در س��اختار سیاسی و اجتماعی 
م��ا، چنی��ن سیاس��تی عملًا ش��دنی نیس��ت 
زیرا جامعه روس��تایی پ��ول را می  گرفت ولی 
همچنان می  کاش��ت و دولت ه��م فاقد اقتدار 

لازم برای ممانعت از چنین کاری بود.
حامدی با اشاره به اینکه کافی بود دولت یک 
بار مانع کشت و کار روستاییان شود آنگاه همه 
به او حمله می  کردند که چرا زندگی روستایی 
را ناب��ود کردید و تاکید کرد: متاس��فانه دولت 
حسن روحانی هم جرات نکرد وارد این عرصه 
ش��ود و ۹۰ هزار هکتار از س��طح زیر کش��ت 

حوضه دریاچه اورمیه را کاهش دهد.
وی با ذکر این نکته که شهر اورمیه در حلقه 
اول پیامدهای ناش��ی از خشک شدن دریاچه 
قرار دارد یادآور ش��د: قابل تصور است که عده 
زیادی از مناطق روستایی نزدیک  تر به دریاچه، 
به حاشیه شهر اورمیه می  روند و طبیعتاً افراد 
بس��یاری هم از این شهر به مناطق دیگر کوچ 
می کنند و احتمالاً بس��یاری از مردم حتی به 

آن سوی مرز خواهند رفت تا در امَان بمانند.
ای��ن کارش��ناس ح��وزه آب ب��ا هش��دار به 
مس��ئولان در خصوص پیامدهای خشک شدن 
کام��ل دریاچ��ه اورمی��ه و خط��رات آن برای 

س��اکنان شهرهای اطراف آن اظهار کرد: تبریز 
نیز در حلقه دوم قرار گرفته و طبیعتاً به عنوان 
یک کلانش��هر آس��یب جدی را تجربه خواهد 
کرد و هرچند شاید جمعیت خود تبریز کاهش 
چندان��ی پیدا نکن��د ولی ش��هرهایی همچون 
مراغه، بناب، بندر شرفخانه و غیره از این حیث 

آسیب جدی خواهند دید.
  پهنه آخر

مردم منطقه آذربایجان انتظار دارند مسئولان 
در خصوص این اتفاق ناگوار زیس��ت محیطی 
ک��ه با زندگ��ی چندین میلیون نفر س��اکن در 
اط��راف دریاچه ارتباط مس��تقیم دارد برخورد 
مناسب تری داش��ته و برای جلوگیری از پایان 
زندگ��ی چی چس��ت که ممکن اس��ت احیای 
آن دی��ر و ناممکن ش��ود راه چاره زودهنگامی 
را بیندیش��ند تا مانع تبدیل آن به یک بحران 
جدی گردد ک��ه هرچند زمان احیا از دس��ت 
رفته اس��ت. دریاچه اورمیه علاوه بر پرندگان، 
زیس��ت بوم ۲۷ گونه خزنده و دوزیست بود به 
طوری که ۲۴ گونه پس��تاندار با خشک  شدن 
ای��ن دریاچه در معرض خطر ق��رار گرفته اند، 
انس��ان ها نیز از خطرات ناب��ودی این دریاچه 
در ام��ان نخواهند ب��ود زیرا اهمی��ت دریاچه 
اورمیه در اکوسیس��تم ایران و جهان به حدی 
مهم است که در س��ال ۱۳۴۶ به  عنوان پارک 
ملی ثبت گردی��د. تغییرات اقلیمی، روش های 
نادرست آبیاری در کشاورزی، احداث بی  رویه 
س��د و عدم مدیری��ت بحران باعث ب��روز این 
فاجعه در سال های اخیر شده است و در حالی 
که کارشناس��ان و فعالان محیط زیست بسیار 
ت��لاش کردند تا جلوی اینگونه خشکس��الی را 
بگیرند اما متاس��فانه مس��ئولان این فاجعه را 
دس��ت  کم گرفت��ه و اقدامات ب��ه  موقعی برای 

مدیریت این بحران انجام نشد.
بدین ترتیب، مصیبت از دست  رفتن زندگی 
هموطنان آذربایجانی در مناطق اطراف دریاچه 
اورمیه، نتیجه سال  ها بی تدبیری و سوءمدیریت 
مسئولان مربوطه استانی و کشوری بوده است 
که متاسفانه این بی  توجهی چیزی جز خشم و 
انتقام طبیعت از انسان را در پی نخواهد داشت 
و ش��وربختانه مرکزنش��ینان از لم��س و حس 
خط��رات آن بی خبر بوده و تنها به ش��عارهای 
انتخاباتی و حفظ سِ��مت خویش با دس��تمایه 
قرار دادن بحران دریاچه مظلوم آذربایجان فکر 

می کنند و بس!

دریاچه اورمیه 
کجاست!؟

اهمیت تداوم حیات نگین فیروزه ای آذربایجان و 
خطرات خشک شدن آن از زاویه "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

در حالی  که انتقادات افکار عمومی، کارشناسان و رسانه ها از بی  توجهی  به وضعیت دریاچه 
اورمیه ادامه دارد و جدیدترین تصاویر وخامت حال نگین آبی آذربایجان منتشر شده است 
اما مس�ئولان کشوری و استانهای حاش�یه دریاچه واکنش خاصی به ش�رایط اسفناک این 

بحران زیست محیطی شمالغرب کشور نشان نداده  اند.
در حقیقت، پس از سالها تلاش برای احیای دریاچه اورمیه در دولت  های یازدهم و دوازدهم 
� که در کارگروه س�تاد احیا پیگیری شد � و به دنبال افتتاح پروژه عظیم انتقال آب از سد 
کانی س�یب به دریاچه اورمیه در دولت س�یزدهم، تصور عمومی این بود که مس�یر احیای 

دریاچه تس�هیل ش�ده و به زودی می بایستی ش�اهد رونق دوباره دریاچه اورمیه باشیم اما 
اینگونه نش�د و در دوران س�کته آخر دریاچه قرار گرفته ایم که گویا تنها و درمانده به دو 

دهه بستری در میان نمک رسیده است.
آخرین تصاویر ماهواره  ای از دریاچه اورمیه نش�ان می  دهد که در فاصله یکس�ال اخیر از 
س�طح ۸۷۸ کیلومت�ر مربعی آب دریاچه، حدود ۸۰ درصد خش�ک ش�ده و حالا فقط ۱۷۰ 
کیلومتر مربع و معادل ۴ درصد از سطح آب نگین آبی آذربایجان به جا مانده که جای تاسف 

دارد و نشان می دهد مسئولان ما بازهم از گذشته درس عبرت نگرفته اند...

یک کارشناس 
حوزه آب می 
گوید ما از ۱۵ 

سال قبل به روند 
خشک شدن تالاب  

ها و دریاچه ها 
آگاه شدیم که آن 
زمان هم کار از کار 

گذشته بود

خبر

جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش از استفاده از هوش مصنوعی در تجهیزات 
ارتش خبر داد و گفت: باید متناسب با فناوری روز دنیا حرکت کنیم

به گزارش ایسنا، امیر سرتیپ نعمتی درباره استفاده از هوش مصنوعی در تجهیزات ارتش 
اظهارکرد: یکی از مشخصه های اصلی تجهیزاتی که برای نیروی زمینی ارتش در نظر  داریم 
هوشمندی آنهاست، یعنی اگر تجهیزاتی هوشمند نباشند اصلا وارد نیروی زمینی نمی شوند.
زمانی که تجهیزات هوش��مند باشند، باید از فناوری هوش مصنوعی در بالاترین سطحی که 

در کشور وجود دارد، استفاده کرد.
وی ادامه داد: جلس��ات هوش مصنوعی و تجهیزات متناس��ب با هوش مصنوعی به صورت 

منظم برگزار می شود و همه سازمان های تحقیقاتی که در کشور داریم و یا شرکت های دانش 
بنی��ان در کنار ما فعالیت می کنند و طرح هایی ک��ه ارائه می دهند مبتنی بر هوش مصنوعی 

است.
وی با بیان این که »ما باید متناسب با فناوری روز دنیا حرکت کنیم«، افزود: دشمن اصلی 
ما آمریکاست و هرکسی هم صحبتی ضدایران کند، زیرمجموعه آمریکا محسوب می شود؛ به 

همین دلیل باید متناسب با این دشمن تجهیزات را طراحی کنیم.
جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: بازدارندگی که امروز شاهد آن هستیم، قسمت 

اعظم آن مربوط به تجهیزات مدرنی است که استفاده می کنیم.

پای هوش 
مصنوعی به 
تجهیزات 
ارتش باز شد


